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I. Elnökségi ülés 
 

Az augusztus 5-én megtartott ülés elején Süle András elnök külön is köszöntötte az állandó 
meghívottakat, akik ezúttal csaknem teljes létszámban jelentek meg. Előrebocsátotta, hogy a 
szeptember 2-i közgyűlés előtt még egy konzultációra összehívják az Felügyelő Bizottság tagjait 
a szervezet dokumentumainak lehető legkörültekintőbb átvizsgálása céljából. 
 

„Ez a nyár nem olyan nyár volt, mint a többi, és úgy látszik, hogy uborkaszezon sem lesz az 

idén” – indította beszámolóját az elnök. A két ülés között történtek ismertetését az ESCP-EAHP 
pályázatával kezdte, amelyre a Covid idejéről szóló, dokumentum értékű videoklipeket vártak. 
Eddig 17 pályamunka érkezett be, ám magyar nem volt köztük - sajnálkozott. A felsorolást a 
június 30-i „International Pharmacy Against COVID” című online konferenciával folytatta, amely 
spanyol kezdeményezésre jött lére, és szintén a járványhelyzet tanulságaival foglalkozott. Süle 

András ezek közül azt emelte ki, hogy a gyógyszerészek a sokfelől érkező nyomás, sürgetés 
ellenére sem mondhatnak le az evidenciákon alapuló döntésekről és cselekvésről, valamint 
feladataik közé tartozik a betegek edukálása a bizalmatlanság és a dezinformációk áradata 
közepette is. Többen is beszámoltak a hektikussággal és a „farkast kiáltással” jellemezhető 
helyzetekről, hazai példákat említve az eszköz- és gyógyszervásárlások területéről.  
 
Süle András szerint a veszélyhelyzet nyomán komoly kihívásként jelentkezik a tudományos, 
illetve hivatalos forrásokkal szemben ébredő társadalmi bizalomvesztés, a már-már konteós 
elméletek elszaporodása és az ebből eredő céltalan berendezkedés-ellenesség, ami csökkenti a 
járvány elleni védekezés hatékonyságát is. A járvány hozadékának tekintette viszont a 
tudományos forrásgyűjtemények (FIP, ASHP, EAHP) megszületését. Ezzel kapcsolatban 
ismét köszönetet mondott Gyimesi Nórának a hazai evidenciagyűjtemény összeállításáért és 
karbantartásáért. Az OGYÉI is sokat tett azért, hogy gyakorlati útmutatásokat, információkat 
kapjanak a gyógyszerészek – emelte ki. „Milyen lesz az ’új normális’?”- tette fel a kérdést. Az 
biztos, hogy a távkapcsolatok, webes megoldások jelentősége nő, de a személyes kapcsolatok, a 
humán faktor és a józan ész jelentősége a gyógyításban megmarad – vélekedett. 
 

Az MGYT-KGYSZ III. Online Fórumán történteket Léber-Borza Erzsébet foglalta össze. 
Elsősorban a közbeszerzési, azon belül pedig a központosított eljárásokról volt szó, amelyeket 
helyi intézményi és gyakorlati példákkal illusztráltak a résztvevők – hangzott el. Szó esett arról 
is, hogy szakmailag indokolt esetben miképp lehetne eltérni ezektől.  
 

Antal Istvánnal, a Semmelweis Egyetem Gyógyszerésztudományi Karának új dékánjával 
tárgyalt a tantervreformról Hankó Zoltán, Gyimesi Nóra és Süle András július 14-én, az SE 
GYTK-s konzultáció keretében. A megbeszélés résztvevői egyetértettek abban, hogy már a 
képzés elején legyenek olyan gyakorlati tárgyak, amelyek felkészítik a hallgatókat végzés utáni 
feladataikra. A jelenlegi szemináriumi napok egyikét a kórházi gyógyszerészeti ismereteknek 
szentelik – ismertette az elnök. A „gyógyszerészi gondozás”, a „gyógyszerészi kommunikáció”, 
valamint a „klinikai gyógyszerészet” egyaránt kötelező tárgyként helyet kapott a képzésben. A 
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kórházi gyógyszerészet nem-klinikai dimenziói más tárgyak keretei között, előadások formájában 
jelennek meg a tantervben, kórházi gyógyszerészek közreműködésével. A képzőhelyek áprilisi 
találkozója ugyan elmaradt – folytatta Süle András –, de szeptember első hetében megtartják. Arra 
a kérdésre, hogy a curriculumok összehangolása megtörténik-e, csak óhajként fogalmazódott meg 
a válasz a hozzászólásokban, melyek az egységesítést és a gyakorlatorientáltságot hangsúlyozták.  
 

Az MGYT-KGYSZ képviseletében Léber-Borza Erzsébet vett részt az EAHP 
Gyógyszerhamisítás Elleni Irányelvről szóló tagországi konzultációján. Léber-Borza 

Erzsébet elmondása szerint az Európai Gyógyszerhitelesítő Testület (EMVO) egy olyan rendszert 
tervez elindítani, amely a gyógyszeres dobozok deaktiválásakor keletkező riasztásokat hivatott 
központosított és homogén módon kezelni és elhárítani. Ezzel csökkenthető lenne a regisztrált 
hibák száma. A riasztáskezelésen már eddig is több munkacsoport dolgozott, ám ezekben az 
iparági képviselők felülreprezentáltak. Az iparági képviselők által tolmácsolt törekvéssel, mely a 
nemzeti hatóságokat meglehetős távolságban tartaná a riasztáskezelés primer folyamataitól, sem 
a közforgalmú sem a kórházi gyógyszerészeti szervezetek nem tudnak egyetérteni.  
 

A munkacsoportok beszámolóit Kovács Ildikó kezdte a jogi munkacsoport 
tevékenységével. „A közigazgatási egyeztetések már maguk is mutatják szervezetünk jogállását” 
– mutatott rá, utalva az egészségügyben működő kamarákról szóló, 2006. évi XCVII. törvény 
passzusaiból levezethető feladatokra és felhatalmazásra. A Covid miatt elmaradt jónéhány, az 
egészségügyi ellátórendszert szabályozó jogforrás tervezett átszabása, mára pedig más irányt vett 
a jogalkotó. Azt javasolta, hogy a KKTSZ – az Országos Elnökséggel egyetértésben – tegyen 
javaslatot, hogy az új egészségügyi törvényekben és rendeletekben mit szeretne látni a jogállás, a 
finanszírozás és a betegek által behozott gyógyszerek szabályozásának kérdésében. A következő 
elnökségi ülés előtt beérkező javaslatokat Kovács Ildikó tárgyalásra előkészíti, egységesíti. 
Ezekből – remélhetőleg - összeállítható a jogszabályjavaslat szövege. A munkacsoport vezetője 
kérte még, hogy a módosítandó jogszabályi helyeket is nevezzék meg a javaslattevők. A témához 
tartozik, hogy Hankó Zoltán, a Kamara elnöke is ezen megközelítés szellemében fordult a Kamara 
országos titkáraihoz – erről tudósított Gyimesi Nóra, az MGYK elnökségi tagja.  
 
A finanszírozási munkacsoport a speciálisan finanszírozott gyógyszerkörről szóló kérdőívet 
augusztus 24-én küldi ki, a beérkezést követően lesznek konkrétumok az egyedi finanszírozás 
állapotáról és a hozzá kapcsolódó szükségletekről. Hajagosné Hümpfner Rózsa szerint a 
szakfeladatok mögé megfelelő finanszírozást kell tenni.  
 
Merczel Sára arról számolt be, hogy az oktatási munkacsoport felvette a képzés témájában a 
kapcsolatot a MESZK-kel. Július 31-én küldték el a megkeresést a pécsi szakmai hétvégéről Rózsa 

Melindának. A továbbképzések lehetőségét rendszeresen jelzik a MESZK-nek a jövőben is. 
Balogh Zoltán, a MESZK elnöke levélben küldte meg a kötelező szakmacsoportos 
továbbképzések témaköreit a KKTSZ elnökségének. Kívánatos lenne, ha ezek közé bekerülhetne 
az intézeti gyógyszerészek alap- és szakfeladatainak ismertetése is – hangzott el. Süle András 
felkérte a munkacsoportot egy olyan képzési javaslat megfogalmazására, amely a gyógyszerészek 
mellett – legalább részben – a gyógyszertári szakdolgozók számára is hozzáférhető lehet. A cél 
két „önköltséges” pontszerző, akkreditált továbbképzés elindítása. A témaválasztás és a MESZK 
„egyetértési nyilatkozatának” határideje szeptember 21.  
 
Richter Katalin a betegbiztonság alapelveinek átmeneti háttérbe szorulásának tapasztalataival 
kezdte beszámolóját. Tevékenységük során külön figyelmet fordítottak arra, hogy megmutassák, 
„kik vagyunk, mit csinálunk” – fogalmazott. „Sokszor még a tágabb családtagok sem tudják, hogy 

mi is az a kórházi gyógyszerészet” – folytatta -, „ezért szükség lenne egy olyan felületre, ahol 
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mindezt hatékonyan kommunikálhatjuk”. A betegbiztonság növelése olyan cél, amelynek 
társadalmi jelentőségét aligha lehet túlbecsülni, ezért fontos a gyógyszerelési hibák gyűjtése, és – 
majdan – ennek alapján egy adatbázis összeállítása. „Ezen keresztül is meg tudjuk mutatni, hogy 

mivel járulunk hozzá a betegbiztonsághoz” – folytatta a gondolatmenetet. Jelenleg a kutatás 
módszertanán dolgoznak, tudtuk meg. Szeptember 21-i határidővel a munkacsoport feladata a 
„Gyógyszerelési hiba” projekt végső formába öntése a PCNE 9.0 klasszifikációs rendszer alapján 
és az alkalmazásához szükséges szakanyag lefordítása, könnyen értelmezhető tájékoztatóvá 
alakítása. 
 
A közösségépítő munkacsoport munkáját Tátrai Tibor és Szabó Alexandra prezentálta. Jelentős 
rendezvényekről tudósítottak, így a Premier-estről, a Gyógyszerészbörzéről, a 
csereprogramhoz kapcsolódó közvélemény-kutatásról, valamint a Richter Anna díjasok 
roadshow-jának indulásáról. Tolna megye feltérképezése eddig nem vezetett eredményre, ezért 
felmerült, hogy a középiskolásoknak szóló bemutatkozást inkább Somogyban kellene folytatni, 
de az elnökség tagjai úgy látták, hogy érdemes még egy próbát tenni a kapcsolatfelvételre, a 
szervezés elkezdésére Tolnában.  
 
A minőségbiztosítási munkacsoport nevében Becskeházi-Tar András úgy vélekedett, hogy – 
„mivel minden mindennel összefügg” -, a munkacsoportok mindegyikének van közös felülete a 
minőségirányítással. Ez a tény sok együttműködési igényt generál – folytatta. Példákat hozott a 
Covid-19-járvány idejéből, amikor egy-másfél nap alatt kellett felkészülni, elkészülni az 
iránymutató minőségbiztosítási és elméleti anyagokkal az intézeti gyógyszertárak részére. Ősz 
közepéig, illetve december elejére talán vállalható az intézeti gyógyszertárak működési, szolgálati 
és nyilvántartási rendjéről (is) szóló, 41/2007-es minisztériumi rendeletből kiindulva a helyzet 
áttekintése, a hiányosságok meghatározása és a szükséges korrekciókról szóló javaslatok 
elkészítése - ígérte. Ugyancsak szeptember 21-i határidővel kérte Süle András a munkacsoporttól, 
hogy tisztázzák a hatáskör, feladatkör, felelősség kérdéseit; térképezzék fel az egységesítés 
lehetőségeit, szem előtt tartva a lépcsőzetesség/fokozatosság alapelvét. A röviden körvonalazott, 
a lehetséges utakhoz kapcsolódó feladatokat mennyiségi és nehézségi szempontból is értékeljék 
– egészítette ki a kérést, melynek teljesítéséhez a munkacsoportba Hantos Mónikát és Gyimesi 

Nórát is delegálta. 
 
Koncz Mária szerint a regionális fórum indulását eddig a járvány, nyáron pedig a 
szabadságolások nehezítik. A KKTSZ kommunikációja azonban nem szünetel; ezt mutatja, 
hogy a kórházi gyógyszerészetről szóló videót sikerült lefordítani, feliratozni. Célunk, hogy az 
minél szélesebb körben elérhetővé válhasson, például a Kamara Facebook oldaláról. Folyamatban 
van az országos tiszti főgyógyszerésszel készített interjú felhelyezése is a Kamara honlapjára, és 
készül az összefoglaló a Roberto Frontinivel készült interjúról a Gyógyszerészi Hírlapba. A GYH 
augusztusi számába bekerült a Premier estről szóló beszámoló: 
(https://www.mgyk.hu/admin/data/file/20200803/gyh-2008-web.pdf). 
 

Koncz Mária szerint szükség lenne egy elérhetőbb webes felületre, mert a KKTSZ anyagai a 
jelenlegi helyükön csak sok kattintással érhetők el, így semmi esélyük a nyilvánosság elé kerülni. 
 

A munkacsoportok beszámolója után Süle András megfogalmazta a tájékoztatókhoz 
kapcsolódó, konkrét feladatokat, amelyek teljesítésére határidőket is megjelölt. Túl ezen minden 
munkacsoport vezetőjétől kérte, hogy a szeptemberi küldöttgyűlés résztvevői számára készítsenek 
rövid összefoglalókat a választások óta eltelt időszak főbb eseményeiről.  
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Pongrácz Gábor a kommunikáció kérdését kiegészítette azzal, hogy már érkeznek az árajánlatok 
a saját honlap kifejlesztéséhez. Az ügyben nem született végleges döntés, ezt csak a további 
árajánlatok ismeretében hozza meg az elnökség - természetesen a KKTSZ anyagi lehetőségeit is 
figyelembe véve. Ezt követően áttért a szeptember 2-i küldöttgyűlés részleteinek ismertetésére, 
melyre a meghívók és az ajánlólapok kiküldésre kerültek. Bemutatta a KKTSZ bevételeinek, 
kiadásainak alakulását, és beszámolt a tagdíjak befizetésének állásáról.  
 
 

II. Naptár: elmaradt rendezvények, új időpontok 
 
 Az Magyar Gyógyszerészi Kamara elmaradt küldöttközgyűlését szeptember 5-én tartják 

meg az országos küldöttek részvételével. 
 
 Az ugyancsak elmaradt patikanapi rendezvényekre szeptember 23-án kerül sor. Az idei év 

témája az adherencia és a fiatalok felelős gyógyszerhasználata, illetve a drogprevenció. 
Az országos megnyitó az érdi Forrás patikában lesz.  

 
 A november végén esedékes „Gyógyszerész Köztestületi Napok” helyett egynapos regionális 

találkozókat szerveznek szeptemberben és október első felében. A jelenlegi tervek szerint 
Szerencsen, Kecskeméten, Kaposváron és Gödöllőn lesznek az első találkozók. 

 
 

III. Kommunikáció, Facebook 
 

A Kamara elnöke megbeszélést folytatott a Facebookon aktív kollégákkal, először telefonon, 
aztán személyesen is. A „tetemre hívásnak” indult megbeszéléseken több téma is terítékre került, 
így többek között a Kamara tevékenysége, a gyógyszerészek imázsa és az árrés. A kamarai 
Facebook-oldal eddigi működéséről dr. Csapi Bence és Gyarmatiné dr. Vörös Kinga számolt be 
a július 2-i elnökségi ülésen. Az elnökség támogatta, hogy elinduljon a Kamara Facebook-
csoportjának a szervezése. Fontos ugyanis, hogy a közösségi térben is jelen legyenek azok a valid 
információk, amelyek szükségesek a gyógyszerészek tevékenységéhez, és erre a Kamara 
garanciát tud adni.  
(Forrás: GYH, augusztus) 
 

IV. Találkozó a MOSZ vezetőivel 
 

A MOSZ újonnan megválasztott és volt elnöke, Fodorné dr. Lukács Enikő és dr. Mikola 

Bálint bemutatkozó látogatáson járt a Kamara hivatalában, ahol dr. Hankó Zoltánnal és dr. 

Horváth Sziklai Attilával tárgyaltak. „Az együttműködés inkább projektekhez kapcsolódjon, 
minthogy újraélesszük a két szervezet közötti régi konfliktusokat” – emelte ki a kamarai elnök. 
(Forrás: GYH, augusztus) 
 
Budapest, 2020. augusztus 12. 
 
 
 
 
Az MGYK-KKTSZ kiadványa 
Felelős kiadó: Dr. Süle András 
Szerkesztő: Dr. Koncz Mária 


